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MEMORANDUM 
 
STAND VAN ZAKEN WATERLINIEMUSEUM 

 

DATUM 05‑06‑2023 
VAN Rob van Muilekom 
AAN Statencommissie Bestuur, Economie en Middelen 
TELEFOONNUMMER +31618300469 
TEAM Hollandse Waterlinies 
 
 
Op 25 januari 2023 heb ik u, naar aanleiding van vragen van de D66- en VVD-fractie, geïnformeerd over de 
ontwikkelingen bij het Waterliniemuseum. Hierbij informeer ik u over de laatste stand van zaken. 
 
In 2015 is het Waterliniemuseum bij het Fort bij Vechten opgeleverd, een bijzonder museum op een bijzondere plek 
waar de bezoekers zien en ervaren wat de Hollandse Waterlinies zijn. De betekenis van dit museum is de laatste 
jaren alleen maar gegroeid doordat UNESCO in juli 2021 de Hollandse Waterlinies tot werelderfgoed heeft 
benoemd. Provincie Utrecht heeft vanaf het begin stevig bijgedragen aan de bouw van het museum en heeft zich 
samen met de andere waterlinie provincies sterk gemaakt voor het behalen van de werelderfgoed status. Ik ben 
dan ook trots dat de Hollandse Waterlinies werelderfgoed zijn en dat het Waterliniemuseum in de provincie Utrecht 
staat.  
 
Gezien de berichtgeving in de media en de bijdrage van de provincie Utrecht aan de realisatie van het museum 
begrijp ik uw interesse. Uw vragen en zorgen waren o.a. gevoed door problemen met de maquette en teruglopende 
bezoekersaantallen in de corona periode. Daarnaast is de vraag gerechtvaardigd of de speciale betekenis van het 
museum goed tot zijn recht komt in de dagelijkse exploitatie, of de kwaliteit van de tentoonstellingen voldoende 
gewaarborgd is en hoe de samenwerking met de exploitant Fort Bij Vechten loopt? Er zijn flinke stappen gezet in 
de verdere ontwikkeling van het museum en ik zie de toekomst van het museum en de samenwerking met 
vertrouwen tegemoet. Dit zal ik kort toelichten. 
 

• Na een lastige corona periode zitten de bezoekerscijfers weer in de lift: In 2022 waren er 31.821 
bezoekers. Dat is 8% meer dan in 2019 en 90% van het (top)jaar 2018 

• Het museum schrijft ondanks de corona periode zwarte cijfers, zonder exploitatiesubsidie.  
• Het museum krijgt een steeds sterker profiel als familiemuseum, vooral door de speciale 

kindertentoonstellingen naast de reguliere expositie. 
• Ook zijn er dit jaar enkele tijdelijke bijzondere exposities gehouden zoals de fototentoonstelling over de 

Atlantic Wall die een relatie legt met andere verdedigingslinies in Europa. Dit trekt nieuw publiek en 
vergroot de bekendheid van het museum 

• Het publiek wordt ondertussen steeds meer verleid om via nieuwe wandelroutes andere delen van het fort 
te ontdekken evenals het naast gelegen Castellum Fectio (het grootste Romeinse fort uit het andere 
werelderfgoed De Limes). Het fort wordt daarmee interessanter en krijgt steeds meer betekenis als dag 
arrangement. 

 
Ook op het organisatorische vlak zijn het afgelopen jaar grote stappen gezet: 

• De exploitant heeft de BV structuur van de Exploitatiemaatschappij Fort Vechten BV aangepast en 
transparanter gemaakt 

• Alle benodigde jaarverslagen en jaarstukken tot 2022 zijn gedeponeerd bij de Kamer van Koophandel 
• Na een lastige periode zijn de provincie en exploitant weer op constructieve wijze met elkaar in gesprek. 

Zo zijn de zogeheten kwaliteitsgesprekken tussen de provincie, de exploitant en Staatsbosbeheer als 
eigenaar van het fort hervat. Gezamenlijk gaan we de samenwerking op een nieuwe moderne leest 
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schoeien. Uitgangspunt daarbij is dat de provincie meer op afstand komt te staan, mits de kwaliteit van het 
museum gewaarborgd blijft.  

• Een praktische, maar tijdrovende, vertaling is o.a. dat de provincie terugtreedt als ondererfverpachter. Het 
is de bedoeling dat de exploitant voortaan een directe erfpachtrelatie aan gaat met Staatsbosbeheer 

• Een andere belangrijke rol is weggelegd voor de Stichting Waterliniemuseum die toeziet op de exploitatie 
en kwaliteit van het museum, Deze Stichting wordt opnieuw bemenst met stevige bestuurders die o.a. hun 
sporen hebben verdiend in de museumwereld, het onderwijs en het gemeentelijk bestuur. De verwachting 
is dat het bestuur in juli compleet is. 

 
Alles overziend zie ik de toekomst van het Waterliniemuseum met vertrouwen tegemoet. Samen met de exploitant 
en Staatsbosbeheer gaan we daarom voort op de ingeslagen weg. Uiteraard hou ik u op de hoogte van alle 
ontwikkelingen. 
 
 
Ik vertrouw erop u hiermede voldoende te hebben geïnformeerd. 
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